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Láska k nepřátelům?
Matouš 5, 38-48, z kázání 29. 10. 2023
Je to vlastně hrozně jednoduché – někdo tě praští, tak mu to vrátíš. Oko za oko – to je přece 
účinná a v něčem taky spravedlivá strategie. Kdo by se divil Ukrajincům nebo Izraelcům 
v jejich situaci?

Tato Ježíšova slova přesto ale nabízí 
ještě jinou „strategii“. Komplikovanější! 
A vždy se s ní pojily ostré otázky typu: „To 
si mám nechat útoky líbit“? Nepřipomíná 
„nastav druhou tvář, nech i košili, miluj 
nepřítele“ spíš zbabělost, útěk, historicky 
neblahý „appeasement“? Chci mír za kaž-
dou cenu. Cenu někoho jiného?

Politika ustupování agresivním stranám 
nevede dobrým směrem. Zůstat neutrální, 
chtít mír, nedráždit silnějšího, neeskalovat 
situaci, ustoupit zní sice krásně, ale záruka 
dobré budoucnosti to rozhodně být nemusí.

Ježíš dál komplikuje naše běžné jednání: co 
je špatného na tom bavit se s těmi, kdo jsou 
nám podobní? Naši známí? Kdo věří stejně? 
Od kterých víš, co máš jakž takž čekat?

Bavit se se „svými“, v rámci svého pro-
fesního, kulturního, církevního prostředí, 
je bezpečné a příjemné. Jenže Ježíš na to 
říká: To dělají i ti celníci a pohané. Vy, kteří 
mě následujete, máte mířit výš!

Kam? A jak? Jak nevrátit 
druhému ránu, aby to nebyla 
zbabělost a strach?

Jak milovat nepřítele? Jak se bavit s tím, 
kdo má jiný názor? Není to zcela idealistické 
a nereálné? Právě v těchto otázkách vrcholí 
náročnost celého Ježíšova kázání na hoře.

Ježíšovy pokyny mají vést k dokonalosti. 
Jím nabízená dokonalost se ale docela 
rozchází s obvyklými trendy naší dokona-
losti. Ježíš nás zve, abychom byli dokonalí 
v lásce k nepřátelům. Zrovna v tom? Pane 
Bože proč!?

O co Ježíšovi jde?
Ježíš to vyjadřuje takovým mini podo-

benstvím: Bůh dává svému slunci svítit na zlé 
i dobré, déšť posílá na spravedlivé i nespraved-
livé. Bůh dává podmínky pro život všem. Zá-
roveň zde ale také Bůh vypadá, jako by nebyl 
nijak zvlášť zaujatý v lidských sporech. Skoro 
to vypadá, jako by byl netečný k právu a spra-
vedlnosti. Prostě si tak sype z nebe a je mu 
jedno, kam a na koho co spadne…

Ozývá se tu to známé podobenství o ple-
velu a pšenici, kde se říká: nech to člověče 
růst vedle sebe, čas žně ukáže, co a jak do-
padne!

Ale říká tu Ježíš: nech volný průběh 
dobru i zlu? Ne! To je pozice možná jen pro 
Boha. My tenhle Boží nadhled nemáme 
a musíme jednat. Ale s tím vědomím, 
že poslední slovo bude mít právě Bůh. 
Možná se Bůh někdy zdá jako nezúčast-
něný pozorovatel, jako apatický, ale tohle 
nebude trvat věčně. Jednou vyjde najevo, 
že Bůh stojí vždy na straně dobra.

Ježíš nám chce ale připomenout, že je 
tu mezi lidmi vztah! Vztah i mezi těmi, je-
jichž život určuje nebo se jich zmocňuje 
zlo, i těmi, kdo se snaží stát na straně 
dobra – zřejmě Ježíšovi jde o základní 
důstojnost, kterou má mít každý člověk. 
I ten gauner je stvořen k Božímu obrazu, 
i za něj Kristus zemřel, i nad ním ten po-
slední soud vyřkne Bůh, ne člověk.

Podle mě jde Ježíšovi o jediné, pokud 
možno si i toho nepřítele (nějak) vážit. Za-
chovávat mu jeho důstojnost. Jeho podíl 
na obraze Božím. A když už nic jiného, tak 
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se za něj modlit. Vpustit do toho konfliktu ještě jiný 
než lidský rozměr. Právě tak může dojít k proměně 
(nejen jedné strany, dokonce i obou stran).

Kdo je tedy nepřítel?
Může se jím stát kdokoli! A to je vlastně velký re-

alismus tohoto textu. Ježíšovo slovo počítá s tím, 
že ve světě jsou nepřátelé. Neharmonizuje svět. Ne-
říká, že všichni jsou přátelé nebo jimi brzy budou. 
Ne, nepřátelství ve světě je. Prostě vždy tu budou 
nějaké nesoulady, rozdělení a některé dokonce ne-
lze ani přemostit. Prostě z naší lidské perspektivy to 
nejde. Můžeme ale věřit, že z té Boží to jde. Ne hned, 
ale jednou ano. Na Božím soudu.

Tohle vědomí nás může proměnit a zároveň nijak 
neubírat z možnosti bránit se agresi. Milovat své 
bližní a netýrat se tím, že své vzdálené nemiluji do-
statečně radikálně!

Základní postoj, do kterého nás zde Ježíš zve, je: 
Když už se ti někdo stane nepřítelem, modli se za něj. 
Buď si vědom, že v něm někdo vidí člověka (třeba Bůh).

Je to jeden z těch textů, který je dobré si připomínat, 
když se zdá všechno černobílé a jasně dané. Právě jeho 
nejasnost, nesnadnost a jeho pohoršlivost má mluvit. 
Protože právě tady tepe srdce křesťanství.

Ostatně to souvisí i s Kristovým dílem spásy: 
„Jestliže jsme my, Boží nepřátelé, byli s Bohem smí-
řeni smrtí jeho Syna, tím spíše nás smířené zachrání 
jeho život.“ (Ř 5,10) Amen.

Reakce na téma kázání 
láska k nepřátelům 
a k čemu je vlastně kázání?
Těšily mě reakce po bohoslužbách na téma kázání 
o lásce k nepřátelům. S některými z vás jsem se o tom 
bavil a padaly další a další dobré otázky a nesnad-
nosti. Je to dobře. Byl jsem za to rád a odcházel s tím, 
že biblické texty jsou živé. Někteří z vás mi kladli 
otázky či možná i malé zklamání, že jsem se nevyjá-
dřil přímo ke skupinám typu Hamás, který podnikl 
teroristické a odsouzeníhodné akce proti Izraeli.

/ Editorial
Milí čtenáři, vítejte u listopado-

vého čísla, ve kterém naleznete 
pel-mel říjnových zpráv a událostí. 
Ten byl totiž plný celocírkevních 
i seniorátních akcí, na kterých jste 
se mohli zdržet. Mládežnící z celé 
republiky se sjeli na Sjezd, který 
byl po 30 letech opět v  Čáslavi, 
děti s  rodiči vyrazili na výlet do 
Soběhrd, všechny generace se pak 
mohly sejít na Seniorátním dni, na 
kterém měl přednášku o  AI člen 
našeho sboru a v neposlední řadě 
si můžete přečíst dokončení článku 
o ESBU. Každý si snad mohl najít 
v říjnu akci, která by ho oslovila.

Přečíst si také můžete dvě zamyš-
lení, jedno od Matěje Opočenského 
a druhé od Petra Nesvatby, obě se 
z jistého úhlu zabývají tím, čeho je 
dobré se držet a čeho naopak zdržet.

Držíme se naší tradice vánoční 
hry v  divadle MANA, nacvičování 
na ni začne 12.  11. Také bychom 
rádi udrželi novou tradici akcí pro 
děti mladšího školního věku, ty zve-
me na přespávačku v Murmanské 
o posledním listopadovém víkendu, 
tématem bude Debora.

A  asi nejdůležitější oznámení 
tohoto čísla je pozvánka na mi-
mořádné sborové shromáždění 
k  rekonstrukci Murmanské. Tam 
totiž lecjaké věci nedrží, třeba klika 
u vstupních dvěří a bude potřeba 
prostory rekonstruovat. Chceme, 
aby všichni měli prostor vyjádřit své 
mínění o  tom, kolik peněz máme 
do úprav investovat. Doufáme, že 
se práce nezdrží a  budeme moci 
v první půli nového roku vidět další 
změnu k lepšímu.

Držte se v setmělých listopado-
vých dnech!

Marika Vojtíšková
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Obecně se snažím poslední léta přistu-
povat k těmto současným otázkám zodpo-
vědněji než na začátku své farářské dráhy. 
Cítím se víc a víc farářem, než politologem, 
sexuologem (či jiným odborníkem, kterým 
jsem nikdy nebyl), respektive tím, kdo říká, 
co si mají lidé po nedělním kázání myslet 
a říkat o politických událostech. Mojí asi 
nejvnitřnější tezí je, že by kázání mělo bib-
lické téma zvednout a přinést evangelium, 
které má vést k vlastnímu uvažování nad 
danou dobou nějak nově. V tomto případě 
jsme s kolegou Jiřím Šamšulou chtěli na-
bídnout pohled, který je snad Ježíšovský. 
Tedy pohled, který odmítá z jakéhokoliv 
člověka učinit absolutní zlo a rozpoutat 
proti němu další a další vlnu násilí. Ježíšov-
ský pohled spočívá v tom, abychom si byli 
dostatečně vědomi té skutečnosti, že nikdo 
z nás nevlastní celou pravdu a často máme 
jen určitě pohledy. I tak jasná záležitost 
jako je teroristický útok Hamasu má své 
kořeny a přiznám se, že absolutně nevidím 
řešení tak dlouhého konfliktu, jakým je ten 
na Blízkém východu a zejména ta aktuální 
fáze, která vůbec nemusí mít kořeny v Gaze. 
Myslím, že jsme dlouhodobě (ne v této fázi) 
svědky jak selhává strategie oko za oko, zub 
za zub a přelila se do msty (oboustranně). 
Ani po letech bojů se nedostavuje mír a po-

koj. Zdržuji se hodnotit jednání Izraele i pa-
lestinské enklávy v Gaze. Či toho kdo tahá 
za nitky, to musí někdo kdo tomu opravdu 
rozumí z obou stran.

Ani na jednom místě bych za těchto pod-
mínek žít nechtěl a nechtěl se účastnit ni-
čeho z toho, co se tam děje, ale ani zde člo-
věk zůstat úplně neutrální nemůže. Přeji 
Izraeli, aby mohl naplno žít na Blízkém vý-
chodu bezpečně a klidně. Přál bych si, aby 
obyvatelé Gazy mohli žít důstojné životy 
a nebyli rukojmí fanatiků. Jsem hluboce 
přesvědčený, že prostředí, které nenabízí 
dobré důstojné podmínky pro život a růst 
jednotlivce i společnosti, je živnou půdou 
pro terorismus či jiné sociální patologie.

K téhle myšlence jsem dospěl i na zá-
kladě čtení Nového zákona a Matoušova 
svědectví o Ježíšově kázání. Podle mě tyto 
názory patří spíše sem (a jsou osobním 
přemýšlením nad konfliktem) než na kaza-
telnu. I když i na kazatelnu politika a jasné 
slovo patří, je třeba v prvé řadě vykládat 
evangelium a tím prosvěcovat právě to po-
litické, tedy společenské a nastavovat sobě 
i posluchačům zrcadlo.

Vážím si, že Boží láska umí překonat 
vše, ale je mi jasné, že to nedělá hned a má 
dlouhý dech – výdech!

 Matěj Opočenský

Mimořádné sborové shromáždění 
k rekonstrukci Murmanské 12. 11. 2023
Milí přátelé, svoláváme na 12. listopadu po bohoslužbách mimořádné sborové shromáž-
dění. Nebude dlouhé, ale důležité. Chceme se vás zeptat, kolik peněz maximálně můžeme 
investovat do prostor v Murmanské.

V tuto chvíli nejsme schopni připravit 
rozpočet případné rekonstrukce. Těch 
položek a proměnných je bohužel stále 
moc. Chceme jít opačnou cestou. Stanovit 

si maximální částku, kterou na to máme 
a podle toho připravit projekt a jeho roz-
počet. To pak navrhnout městské části. Je 
to v tuto chvíli realističtější.
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Jaké jsou plány? Do čeho bychom 
se chtěli pustit při opravě?
• Vstupní dveře a okna: stav vstupních 

dveří a výloh je ve špatném stavu. Okna 
nedoléhají a profukují a dveře nejsou 
moc bezpečné. Rolety, pokud bychom 
je používali, potřebují také opravu (na-
štěstí ne velkou).

• Elektrické vedení: bohužel je vedení 
elektřiny v hliníku, což komplikuje situ-
aci. S tím jsme nepočítali.

• Úprava prostoru: lehká změna dispo-
zice prostoru – nové dveře do kance-
láře (v tuto chvíli jen průchod), vchod 
do budoucí kuchyně, která bude i ma-
lou dílničkou, příčka, která oddělí archiv 
od wc) a položení podlahy.

•  Malá kuchyňka.
• Skříň přes celou zadní stěnu, která bude 

sloužit programu, který se bude konat 
v prostorách, i jako příruční skládek 
sborových a seniorátních věcí.

• Další vybavení chceme financovat z po-
daných grantů na městskou část.

Je jasné, že vše nejde udělat hned, re-
spektive, že na vše nemáme prostředky. 
Podle stanovené výše, našich možností 
a toho, co nám dovolí městská část, uvi-
díme, co konkrétně bude možné realizovat.

V tuto chvíli máme k dispozici přímo 
na stavební práce z církevního grantu 
200 000,- a dalších 150 000,- na provoz 
a vybavení centra.

Přijďte 12. listopadu. Děti mezitím už 
budou nacvičovat vánoční hru. MOp

12. listopadu začínáme 
nacvičovat vánoční hru!
Nedělí 12. listopadu začíná nacvičování vánoční hry. Důležité je se zkoušek opravdu účast-
nit a doma s dětmi nacvičovat role. Vedení hry se letos ujme osvědčená parta Bára, Ivka, 
Jitka a Vojta. Nahrávat písničky a doprovázet budou letos Šilarovi a další hudebníci. Dou-
fám, že se do příprav i letos zapojí naše mládež.

Důležitá data a informace:
• Neděle 12. 11. a další neděle: zkoušky 

hry. Nacvičovat budeme v Murmanské. 
V neděli 12.11. se ještě děti sejdou v Tul-
ské, ale následující neděle už děti rovnou 
voďte do Murmanské 15 a pak přijďte 
na bohoslužby:-).

• Pátek 15. 12. od 15.30 se sejdeme 
v divadle Mana ke generální zkoušce. 

Tentorkát opravdu v pátek. V sobotu je 
divadlo plné.

• Sobota 16. 12. dopoledne. Pokud 
by se ukázalo, že budeme potřebovat 
ještě dozkoušet hru, sejdeme se i v so-
botu dopoledne, ale tentokrát v Mur-
manské.

• Neděle 17. 12. premiéra – sraz bude už 
v 8.30 a začátek hry jako loni v 10.30
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Kdo je člověk?
Seniorátní den s mládeží a umělou inteligencí
V neděli 22. října se konal v Kobylisích seniorátní den 
spojený s několika událostmi. 

První byla instalace naší dobře známé Aničky Po-
korné, která se stala na poloviční úvazek seniorátní 
farářkou pro mládež. Na celý víkend se totiž sešla 
také seniorátní mládež a probírali téma Životní 
volby. Nebylo to náhodné. Na neděli byla totiž svo-
lána také volba nového SOMu (seniorátního odboru 
mládeže, který připravuje akce pro mládež a kon-
firmandy). Části sobotního programu se účastnila 
také Olga Richterová, která popisovala svoji vlastní 
zkušenost práce pro evangelickou mládež, když 
byla v mládežnickém věku a také popisovala, jaké 
to je jít do voleb a co pro ni znamená vzít na sebe 
zodpovědnost. Podle zpráv od mládežníků se celá 
akce vydařila.

Poté se mládež přesunula na seniorátní den, kde 
proběhly instalační bohoslužby. Po nich byly před-
staveny aktivity pražské mládeže. Tento bod vtipně, 
vážně a zaníceně představil odcházející předseda 
SOMu Matěj Bouček. Svou řeč vedl tak dobře, 
že následná volba dopadla nejlépe jak mohla. Praž-
ský seniorát má na další dva roky schopné vedení.

V druhé části odpoledne byla na programu 
přednáška Josefa Šlerky o umělé inteligenci. Josef 
se s námi příliš nepáral a nastínil nám, jak vlastně 
tento fenomén funguje, kde jsou jeho stinné i silné 
stránky.

Prakticky nám ukázal, že umělá inteligence 
nabízí velmi široké možnosti, které by mohly 
velmi zdařile pomáhat v nejrůznějších lidských 
činnostech. Od překladů až po například dia-
gnostiku různých zranění. Zejména pro země, 
kde se nedostává k valitní zdravotní péče, 
by mohla tato technologie znamenat velkou 
pomoc.

Umělá inteligence může být v mnoha oblastech 
doslova revolucí a v nejbližších letech a s jejím bouř-
livým vývojem budeme asi sledovat, jak se na po-

Pozvánka na 
víkendovku 
mladších dětí

Zveme vás na  přespávačku 
pro mladší děti, cca 1.–5. třídy.

Sejdeme se v šest hodin večer 
v pátek 24. listopadu, před Mur-
manskou (Murmanská 15), v níž 
přespíme a  vyrazíme na  výlet 
do okolí Prahy. Těšit se můžete 
na  příběh Debory, související 
hry, povídání a další zábavu.

S sebou by děti měly mít věci 
na přespání (karimatka, pyža-
mo, spacák, kartáček na zuby), 
na sobotní výlet (batůžek, pláš-
těnka, lahev na  pití, lítačka/
průkaz s věkem), páteční večeři 
a dostatečně teplé oblečení.

Přihlašujte se  co nejdříve 
Matěji Opočenskému nebo Ma-
rice Vojtíškové.

Obchůdek 
Jednoho světa

Milé sestry a milí bratři, sta-
lo se dobrou tradicí, že k nám 
do  sboru převezeme zboží 
z  obchůdku Jednoho světa, 
bude tomu i letos a to o druhé 
adventní neděli 10. 12. 2023.

Prosíme podpořte myšlenku 
FAIR TRADE a udělejte radost 
dvakrát tj. obdarovanému i li-
dem v rozvojových zemích, kde 
se výrobky vyrábějí.

Těšíme se na setkání s vámi 
Magda a Tomáš Jelínkovi.
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vrch dostávají staré etické či dokonce te-
ologické a filosofické otázky. Například, 
jak je to vlastně se svobodnou vůlí, nebo co 
jsme to vlastně vytvořili a kdy se začneme 
ptát, jestli už AI nenabyla to, co je typické 
pro lidské chování. Ono vlastně už dnes je 
služba AI v předpolí zázraku bytí. Co to 
znamená se uvidí.

Zatím je tato služba, jestli jsem to 
správně pochopil, ve své čisté podobě na-
prosto neschopná vlastních zájmů a roz-
lišování našich mravních kategorií. Pro 
AI neexistuje otázka, zda je něco dobré 
nebo zlé. AI si pročetla vše, co je na in-
ternetu, všechny dostupné zdroje, které 
člověk vymyslel a naučila se podle jazy-
kového kódu dávat dohromady věty, my-
šlenky a další „myšlenkové“ operace. To 
vše bez vlastní motivace a znalosti, co je 
dobré a zlé. Když si toho vývojáři všimli, 
začali AI učit naše kategorie, takže když 
si začnete třeba s chatem GPT psát teď, 
už s vámi bude komunikovat dle nauče-
ných pravidel, která nepřekračuje. Napří-
klad nebude hanobit náboženské postavy, 
včetně Ježíše. Bude tedy zajímavé sledo-
vat, co se bude AI učit a jaké mantinely 
dostane.

Josef nám představil několik metafor 
toho, jak AI funguje. Jedna, která mě zau-
jala, je snad dobře představitelná. AI jako 
taková obrovská „obluda“ bez jakéhokoliv 
omezení. Zná obrovské množství infor-
mací, které jsme my lidé vymysleli. Tato 
„obluda“ ale nemá vlastní zájmy. Prostě 
jen je a čeká, kdo k ní přijde a bude se jí 
ptát. S touto „obludou“ se ale přímo v ko-
munikaci nesetkáme. My se setkáme spíš 
s její takovou mini verzí, která je ochočená 
a k nám přívětivá. Byla naučená chovat 
se laskavě, respektive tak, aby dodržo-
vala nějaké zásady (kód). Josef ji nazval 
„maňáskem“, který je naučen pomáhat 

a zodpovídat naše dotazy. Je dokonce tak 
dobře ochočený a učený, že když na něja-
kou otázku nezná odpověď, chce vyhovět 
tazateli tak moc, že si začne vymýšlet. Tato 
vlastnost provází i mnohé z nás. Tento fe-
nomén překvapil i vývojáře.

Další myšlenka, kterou si z přednášky 
odnáším je také etického zaměřená. Josef 
od začátku přednášky, ve které nám uka-
zoval, jak komunikovat s umělou inteli-
gencí, zadával povely/příkazy (prompty) 
laskavě. „Mluvil“ s programem prostě 
slušně. Jako by ji chtěl ukázat, že lidské 
chování je slušné a laskavé a že tohle je 
náš standard a rádi bychom, aby právě 
tak jednala i AI. Je totiž možné, že platí 
druhý obraz, který Josef načrtl, že AI je 
vlastně něco, co odposlouchává, jak my 
lidé komunikujeme, myslíme, co máme 
rádi a neradi, jak prostě žijeme a podle 
toho se učí jaká má být ona.

Je to stejné jako s dětmi. Když je budeme 
bít, budou bít své děti. Když děti povedeme 
k laskavosti a budeme je oceňovat za to co 
se jim podařilo, budou spíš právě tohle dě-
lat dětem svým a svému okolí.

Nebude nakonec AI takovým perfekt-
ním zrcadlem, ve kterém uvidíme, kdo je 
vlastně člověk?

Matěj Opočenský
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Výlet s dětmi:  
Po stopách Kiljona a Machlona
První říjnovou sobotu vyrazili rodiče s dětmi na první výlet, který pořádal seniorátní odbor 
pro práci s dětmi.

Tady si dovolím malou odbočku, o se-
niorátním odboru pro práci s dětmi jste 
zatím ještě asi neslyšeli, protože to je nově 
vzniklý záměr. Jeho cílem je sdružovat 
a propojovat děti (a rodiče) v seniorátu 
i pracovníky s dětmi. V plánu je organizo-
vat několik akcí ročně, společný výlet byl 
takovou první vlaštovkou. Pokud byste 
se do této práce chtěli zapojit, budete ví-
táni. Stačí se ozvat Lence Ridzoňové (fa-
rářce z Jarova) nebo Marice Vojtíškové.

A teď k samotnému výletu… Sešli jsme 
se na Hlavním nádraží a společně jeli vlakem 
do Čerčan, účast nebyla příliš veliká, asi 7 ro-
din, od nás tam byli Královi a Vojtíškovi.

Po příjezdu jsme se přesunuli na místní 
hřiště (je velké a velmi pěkné) a počkali 
na opozdilce, kteří přijeli až dalším vlakem.

Pak začala tématická hra „Po stopách 
Machlóna a Kiljóna“, překvapivě se pří-
liš netýkala těchto hrdinů, ale začínala 
ve chvíli, kdy tito dva muži zemřeli a za-
nechali po sobě svou matku Noemi, man-
želky Orpu a Rút. Celou cestu jsme pak 
doprovázeli Noemi a Rút a děti plnily té-
matické úkoly. Došli jsme až do Soběhrd, 
kde nás na faře čekal připravený oheň 
a malé pohoštění na zahradě. Znavení 
poutníci si vytáhli zásoby a opekli, co kdo 
měl. Pak byl volný čas, který byl naplněn 
povídáním, prohlidkou Soběhrdského 
kostela a závěrečnou hrou, ve které děti 
sbíraly pšeničné klasy.

Na závěr dostaly všichni malou upo-
mínku a děti za své zapojení i malou od-
měnu. Marika Vojtíšková

ESBU
Dokončení z minulého čísla.

Kromě skvělých přednášek byla na dal-
ším programu v přilehlém evangelickém 
kostele ekumenická bohoslužba a dva kon-
certy. První byl koncert barokních skladeb 
pro cembalo a flétnu v rámci vernisáže vý-
stavy paličkovaných obrázků J. Tiokové. Při 
druhém koncertu vystoupil Tomáš Najbrt 
se svojí skupinou Shirim ashirim. Pravi-
delný jednodenní výlet byl tentokrát věno-
ván památkám Nové Paky. Prohlédli jsme si 
barokní klášterní kostel Nanebevzetí Panny 
Marie, postavený podle plánů Kryštofa Dien-
tzenhofera, s bohatě zdobeným interiérem, 

Klenotnici v sousedství Suchardova domu, 
prezentující přírodovědné sbírky hornin, 
minerálů, zkamenělin, zvláště zkamenělých 
rostlin a rozsáhlé sbírky drahých kamenů.

Prohlédli jsme si také dřevěný řeckoka-
tolický kostelík, převezený sem v r. 1930 
z Podkarpatské Rusi. Na kopci Zvičina, 
s kostelíkem sv. Jana Nepomuckého, jsme 
se zase kochali výhledy do daleké krajiny. 
V závěru týdne se konala ještě valná hro-
mada a večerní gardenparty. Celé setkání 
probíhalo plynule a bylo velice zdařilé, 
díky přípravnému výboru, který akci 
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po celý rok připravoval a dobře organizo-
val, pod vedením našeho Michaela Otří-
sala; ten spolehlivě vše řídil, moderoval, 
kamerou snímal, zvukově spolu -zajišťoval 
a spolu -promítal a na kytaru hrál.

Byl to opět mimořádně zajímavý týden 
naplněný bohatými zážitky a všech 64 
účastníků má na co vzpomínat a o čem 
přemýšlet, i těšit se na příští ESBU. Při-
dáte se? Jarmila Radová

Zprávy ze staršovstva
Reflexe sborového života + pastorace
• bohoslužby – nedělka s Jožkou Bartoškem 

byla skvělá, vánoční hra bude 17.12. v Maně, 
prosincové dětské bohoslužby nebudou

• starší děti – měly by začít nový „konfir-
mandský“ cyklus – výjezd 3.-5.11, při-
hlášeno 7 dětí,

• konfirmandi a mládež na Sjezdu – velká účast 
vršovických, 3 mládežníci, 7 konfirmandů, 
další výjezd konfirmandů bude v lednu

• mládež – scházet se chtějí, ale časově to 
moc nevychází – v září 2 lidé, v říjnu 4

• třicátníci – v úterý a ve čtvrtek – po 14 dnech, 
ideálně v rodinách nebo v Murmanské

• biblická + senioři – sešli se ve čtvrtek, pro-
gram měla Daniela Vojtíšková, při biblické 
jsme začali číst Janovo evangelium

• pastorace – JB, JZ, PO

Reflexe uplynulých akcí
• Sousedská slavnost – velmi podařená akce, 

podáno vyúčtování grantu na MČ Praha 10, 
dotace obdržena – 25 000,- Díky Tomáši Vo-
katému za kompletní administrativu!

Murmanská
• Murmanská začíná žít – MV a MO tu 

bývají v úterý a ve středu; schází se kon-
firmandi, mládež, senioři, třicátníci; se-
niorátní schůzky, seniorátní výbor

• Máme schválený celocírkevní grant, mož-
nost požádat o grant z Jeronýmovy jednoty

• bude třeba svolat mimořádné sborové 
shromáždění kvůli větší investici do re-

konstrukce – ohlašujeme 3 týdny pře-
dem, ideálně na konci listopadu, ale 
s termínem počkáme na Hanu Seho

• MOp se sešel s Barborou Dyrkovou 
z Jablíčkova a mají plán na spolupráci 
na školní rok 2024/25

Konvent
• Poslanci za náš sbor: T. Vokatý, M. Voj-

tíšková; M. Opočenský je na konventu 
jako senior

Vánoční hra
• 17. 12. 2023 – Divadlo Mana
• vzhledem k tomu, že se bude zkou-

šet v Murmanské, bylo by dobré, aby 
děti nešly do Tulské, ale přišly rovnou 
do Murmanské (a rodiče si je vyzvedli, 
nebo děti přijdou do Tulské)

• začne se společnou akcí (požehnání apod.) 
12. 11. v Tulské a pak se děti přesunou spo-
lečně do Murmanské; na další nacvičování 
se děti budou přesouvat samy

Hospodaření
• Předepsané sbírky v prosinci – Seniorátní 

adventní sbírka; Sbírka pro bohoslovce, 
vikariát, podporu začínajících kazatelů 
a další vzdělávání kazatelů – 24. a 25. 12.

Různé
• bohoslužby 24. 12. budou od 15,00; není 

jasné, zda budou i dopolední
• Termín příštího staršovstva: 30. 11.
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Cesta do středu sebe: 
reportáž ze sjezdu (nejen) evangelické mládeže v Čáslavi
Stmívá se. Pouliční lampy nejprve zablikají, pak se rozzáří nazelenalým světlem. V jejich 
svitu vyvstávají obrysy stromů, popelnic a chvátajících chodců. Je večer. Ale město jakoby 
se začalo probouzet. Ospalé ulice ožívají nezvyklým ruchem. Plní je stovky mladých lidí. 
Nemíří na diskotéku. V Čáslavi začíná sjezd (nejen) evangelické mládeže.

Takovýmto poetickým odstavcem popisuje 
Tabita Vejnarová (dnes Landová) naší nejvý-
znamnější mládežnickou akci. V článku, který 
vyšel v Českém bratru roku 1993.

Přesně před třiceti lety se v Čáslavi 
na třetím polistopadovém sjezdu s názvem 
Hlavou proti zdi konala přednáška Fedora 
Gála, promítal snímek Ježíš z Montrealu 
nebo hrálo divadlo. Letos už sice orga-
nizátoři neměli štáb v místní sokolovně, 
nicméně Dusíkovo divadlo bylo opět napl-
něné. A to přestože účastníků nebylo devět 
set, jako před třiceti lety, ale o tři sta méně. 
I přes všechny výše zmíněné odlišnosti zů-
stávají některé věty z citované reportáže 
stále aktuální – například ta, ve které 
autorka popisuje spaní v tělocvičně, kde 
na podlaze leží asi sto lidí, lakonickou glo-
sou: „V rohu někdo hrozně chrápe.“

Ve třech sálech čáslavského divadla, 
které bylo od minulého sjezdu doplněno 
jemnou a funkční dostavbou od architektů 
Buriana a Křivinky, bylo možné vyslech-
nout množství přednášek zabývajících 
se poznáním sebe sama nebo se zapojit 
do diskuse se Sašou Uhlovou o Hranicích 
práce, které sama zakusila. V čase mezi 
programy jsme se mohli občerstvit v Praž-
ské kavárně nebo si zakoupit tetovačku 

a ponožky s motivem srdcí skládajících 
ozubené kolečko, který pro letošní sjezd 
vytvořil Vojta Janošík.

Přednáškový program pak doplňovaly 
workshopy nebo volejbal, zpěvy z Taizé 
v evangelickém kostele a přilehlá hra-
dební bašta se zase stala místem sdílení 
zázračného příběhu z roadtripu po Al-
bánii. Večery pak patřily koncertům, při 
kterých jsme si mohli i zazpívat. První ve-
čer s kapelou Sunrise Gang, která zahrála 
dobře známé písně ze Svítáku, druhý pak 
s kapelou Hm…, která byla znalostí textů 
a bouřlivou odezvou mládežníků a mlá-
dežnic očividně příjemně překvapena. 
Sobotní večer pak uzavřela multimediální 
pobožnost místního filmově -divadelního 
spolku a jejich přátel.

Poslední tradiční součástí sjezdu jsou 
pak nedělní bohoslužby. Evangelický kos-
tel zcela obsadila mládež z celé republiky, 
kterou doplnili členové a členky místních 
sborů a také děti s dřevěnými mečíky. Bo-
hoslužby vedli Ondřej Zikmund a Dráža 
Dušková Havlíčková, k ruce jim byli ale 
i další faráři a farářky a mnoho dalších 
dobrovolníků a dobrovolnic. Při vysluho-
vání večeře Páně je to kvůli našemu počtu 
nezbytně nutné. V ohláškách jsme se do-
zvěděli, že za rok bude sjezd ve Svitavách 
– tam byl naposled před třinácti lety. Poté 
už míříme na vlak a do svých vlastních 
společenství. Sepsal Tomáš Vojtíšek,

redigovala Anna Bartošová
Tento text vznikl pro Náboženský infoservis
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Zdrženlivost
Zdrženlivost. Slovo, které leží kdesi v koutě naší historické paměti jako dávno odložená kniha, zaváně-
jící moralizováním a dogmatismem. Čeho a proč bychom se měli zdržovat dnes, kdy doba zdá se být 
těhotná příležitostmi a na naše tělo i mysl se valí podněty, které nestačíme ani zaznamenat, natož 
pochopit? Není to jen politováníhodné klišé, občas účelově „oprašované“ rodiči, učiteli či duchovními?

Zdrženlivost byla v antickém pojetí ozdobou 
na morálním hávu ctnostného muže. V „Etice 
Nikomachově“ Aristotelés upozorňuje, 
že „nezdrženlivý člověk bývá přemáhán roz-
košemi, ježto má nikoli vědění, nýbrž pouze 
mínění.“ Z čeho vyšel filosof, prováděje toto 
rozlišení? Z přesvědčení, že člověk zdrženlivý 
disponuje skutečným věděním, kdežto člověk 
nezdrženlivý je smýkán pouhými míněními. 
Toto rozlišení se mi zdá být vysoce aktuálním 
i dnes. Aristotelovi nešlo totiž o moralistní po-
ukazování na to, že člověk by neměl „přehá-
nět“ tu „správnou míru“ v čemkoli, co činí; šlo 
mu o něco závažnějšího: o to, že nezdrženlivé 
chování a jednání vyplývá z povrchního sou-
zení, ze zpupného přesvědčení, že svět (a tedy 
i věci, zvířata a lidé v něm) jsou náš „majetek“, 
s nímž můžeme „zacházet“ dle libosti.

Takřka všechny filosofické školy radily 
proto k uměřenosti. Ideálem kyniků, skep-
tiků, stoiků i epikurejců byla vyrovnaná mysl, 
neotřesitelný klid („ataraxia“) tváří v tvář 
rozpadajícímu se světu, fyzické i mravní bídě, 
destrukci smyslu. Není náhodou, že právě 
z tohoto hodnotového zázemí vzešel křesťan-
ský mravní ideál zdrženlivosti (až asketismu), 
vyrovnanosti a klidného hlásání evangelia bez 
ohledu na protivenství a nástrahy světa. Vzpo-
meňme slov Prvního listu Petrova: „Odhod-
laně se tedy připravte ve své mysli, buďte stříz-
liví a celou svou naději upněte k milosti, která 
k vám přichází ve zjevení Ježíše Krista: Jako 
poslušné děti nedejte se opanovat žádostmi, 
které vás ovládaly předtím, v době vaší nevě-
domosti; ale jako je svatý ten, kdo vás povolal, 
buďte i vy svatí v celém způsobu života“.

Od renesance zdrženlivost jaksi přestávala 
„být v módě“. Proč také, když příroda i společ-
nost jevily se jako jedna otevřená kniha, v níž 
stačí umět číst (nejlépe jazykem matematiky) 
a přečtené ihned technicky uskutečnit? Opti-
mismus moderny, víra v rozum a pokrok, 
byly zdánlivě nevyčerpatelné. Kde však zů-
staly tyto vznešené cíle? „Vybudovali“ jsme 
svět, který v současnosti čelí mnoha krizím, 
regionálním i globálním, ekonomickým i poli-
tickým, vojenským i ekologickým. V podhoubí 
všeho je přitom agresívní a bezohledné prosa-
zování jedněch zájmů na úkor druhých, neu-
měřenost požadavků, neschopnost naslouchat 
„těm druhým“ a seriózně diskutovat. Hrubá 
síla vítězí nad rozumem, fanatismus nad dia-
logem. Napětí eskaluje, konflikty se vyhrocují, 
množí se unáhlené výroky i činy.

Podaří se nám – na poslední chvíli – ještě 
radikálně proměnit vztah člověka a světa, 
restrukturovat jeho hodnotovou základnu? 
Náhle zjišťujeme, že bez „epoché“, tedy „po-
zastavení úsudku“, to nepůjde, že bez této 
společné základny nemůže být skutečného 
hledání pravdy, respektu a pokory k slo-
žitosti světa i k mínění druhých lidí. Musí 
se však prosadit názor, že toto „pozdržení“ 
není projevem slabosti či hlouposti, ale 
přímo naopak – výrazem síly a moudrosti, 
ba i ostychu – obavy z příliš snadného „za-
cházení“ se světem. Snaží -li se každý z nás, 
křesťanů, být příkladem zdrženlivosti byť 
jen „v malém“, zaséváme tím dobré semeno 
a přispíváme k tomu, že možná jednou přece 
jen bude sklizena i dobrá úroda…

Petr Nesvadba
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 Program na listopad a prosinec 2023

Trojiční období 4.6. – 26.11.2023

3.–5.11.2023 víkendovka nové skupiny 
konfirmandů, od 11 do 12 let

Úštěk, jedeme společně s žižkovskými, 
jarovskými a vinohradskými

5.11.2023 9.30 bohoslužby káže Zuzana Bruknerová 
5.11.2023 15.00 instalace Jonatana Hudce ČCE Smíchov
7.11.2023 20.00 setkání třicátníků Murmanská nebo u někoho doma?

10.-12.11.2023 Konfinauti – S Jonášem za dobrodružstvím Soběhrdy, akce pro konfirmandy 
a mladší mládež

11.11.2023 9.30 Konvent Kobylisy
12.11.2023 9.30 bohoslužby káže Magdalena Trgalová

12.11.2023 10.45 mimořádné sborového shromáždění Téma: rekonstrukce 
Murmanské a výše investice

12.11.2023 začátek nacvičování vánoční hry sraz v Tulské před bohoslužbami 
a následný přesun do Murmanské

12.11.2023 14.00 instalace Kristýny M. Pilecké Martin ve zdi
19.11.2023 9.30 bohoslužby s večeří Páně káže Matěj Opočenský
23.11.2023 20.00 setkání třicátníků Murmanská nebo u někoho doma?
24.11.2023 14.00 setkání mládeže Murmanská
24.–25.11.2023 Polovíkendovka mladší školní děti Praha
26.11.2023 9.30 bohoslužby se křtem Káji a Míši káže Matěj Opočenský
26.11.2023 17.00 bohoslužby se křtem Eliáše Orta Martin ve zdi, káže Matěj Opočenský
30.11.2023 14.30 setkání seniorů Murmanská
30.11.2023 19.30 schůze staršovstva Murmanská
Konec církevního roku a začátek adventního období
3.12.2023 9.30 bohoslužby s večeří Páně o 1. adventní neděli káže Matěj Opočenský
10.12.2023 9.30 bohoslužby s večeří Páně o 2. adventní neděli káže host
17.12.2023 10.30 uvedení vánoční hry v divadle Mana divadlo Mana – hrají děti
17.12.2023 12.00 - 15.00 podivadelní posezení u doneseného občerstvení divadelní klub Mana

24.12.2023 bohoslužby s večeří Páně o 4. adventní neděli

čas a místo vzhledem k tomu, že se jedná 
o Štědrý den ještě upřesníme. Zatím se 
staršovstvo kloní uspořádat bohoslužby 
odpoledne na Kubánském náměstí.

25.12.2023 9.30 bohoslužby na 1.svátek vánoční káže Matěj Opočenský, Tulská

Pravidelný týdenní program

Úterý/čtvrtek 20.00 třicátníci 2 × měsíčně

Středa 16.30–19.00 úřední hodiny faráře Matěje Opočenského: po telefonu, osobně jen po domuvě.

Čtvrtek 14.30 setkání seniorů 1 × měsíčně

Čtvrtek 14.30 biblická hodina pro dospělé (také přes ZOOM) ostatní čtvrtky

Čtvrtek 19.30 schůze staršovstva (také přes ZOOM) 1 × měsíčně

Pátek 10.00 bohoslužby „na zámečku“ 1 × měsíčně

Pátek 16.30 starší děti, konfirmandi 1.–3. v měsíci

Pátek 17.30 setkání mládeže 1 × měsíčně

Jak se připojit na sborový program, který probíhá přes videokonferenci?
Pokud není uvedeno jinak, používáme platformu ZOOM. Připojit se můžete na: https://zoom.us/j/3011365528



Víkendovka pro mladší děti
Zveme vás na polovíkendovku (přespávačku z pátku 
na sobotu) pro mladší školní děti (1.-5. třída).

Termín: 24./25. listopadu (pátek/sobota).

Sraz: v pátek v 18:00 v Murmanské 15.

Rozchod: v sobotu v 17:00 tamtéž

S sebou: páteční večeři, věci na spaní (karimatka, 
spacák, pyžamo, kartáček na zuby), věci na výlet 
(batůžek, pláštěnka, šátek, lahev na pití) 
vhodné oblečení a boty na ven.

Cena: 100 Kč

Zájem nahlašte Marice Vojtíškové nebo 
Matějovi Opočenskému.

Kdo ve 
starém zákoně 

je pojmenován po včele? 
Malá nápověda: Byla to 

jedna soudkyně a prorokyně.
Kdo její jméno uhodne, 

ať přijde a získá malou odměnu.
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